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ادامه از صفحه 4

مدیریت بحران در شرایط پیچیده 
استان تهران

کاهش این دو مؤلفه ریســک مستلزم شناسایی و 
کاهش محرک های اصلی ریســک است که به ویژه با 
عملکرد ضعیف توسعه اقتصادی و شهری، تخریب 
محیط زیســت، فقــر و نابرابری و تغییــرات اقلیمی 
که شــرایط ریسک را ایجاد و تشــدید می کند، مرتبط 
اســت. در دو دهه اول قرن بیست ویکم مشاهده شد 
که زمینه آمادگی در برابر ســوانح در سوانح مهمی 
مانند زلزله بــم ۱۳۸۲، زلزله هائیتــی ۱۳۸۸، زلزله 
و ســونامی ۱۳۸۹ ژاپن، سیلاب سراســری فروردین 
۱۳۹۸، همه گیری کرونا از بهمن ۱۳۹۸ به بعد و نحوه 
پاسخ جوامع به این تحولات بسیار مهم است. هدایت 
شرایط هنگام و پس از وقوع حادثه آنگاه موفق بوده 
اســت که برنامه راهبردی واقع بینانه موجود بوده و 
اجرا هم شده است (مانند زلزله و سونامی در ژاپن). 
از مهم ترین دریافت ها آن اســت کــه منابع جدید و 
اضافــی برای محافظت در برابر ســوانح آینده مورد 
نیاز است. سرمایه اجتماعی در تمام مراحل مدیریت 
ســوانح یعنی آمادگی، پیشگیری، پاســخ و بازسازی 
بســیار مهم است. در سوانح ۲۰ ســال اخیر اهمیت 
آمادگــی و برنامه ریــزی قبل از وقــوع فاجعه چنان 
بوده که مشــخص می کند ما نه فقط سوانح را بلکه 
باید «ریسک» را مدیریت کنیم. کاهش ریسک سانحه 
بخشــی از توســعه پایدار اســت؛ بنابراین باید همه 
بخش های جامعه، دولت، ســازمان های غیردولتی 
و بخش حرفــه ای و خصوصی را درگیر کند؛ بنابراین 
نیازمند یک رویکرد مردم محور و چندبخشــی است 
که در برابر مخاطــرات چندگانه، تاب آوری و فرهنگ 
پیشگیری و انعطاف پذیری را بیشتر می کند. در نتیجه 
مدیریت ریسک سانحه شامل راهبردهایی است مانند 
جلوگیری از ایجاد ریســک های جدید، توزیع ریســک 
برای جلوگیری از تمرکز خســارات، ترکیب تغییرات 
و راهبردهــای بالا به پایین، نهــادی با رویکردهای از 
پاییــن به بالا و محلی و مبتنی بر جامعه. برنامه های 
مدیریــت ریســک در زیرمجموعــه توســعه پایدار 
معنی دار است. قبل از اینکه بتوانیم ریسک را کاهش 
دهیم باید مخاطرات و آسیب و آسیب پذیری افراد و 
دارایی ها در برابر آن مخاطرات را درک کنیم. اقدامات 
برای اجتنــاب از مخاطرات موجود و جدید ســوانح 
اغلب هزینه کمتری نســبت به امــداد و واکنش به 
ســوانح، بعد از وقوع دارد؛ برای مثال، انتقال افراد و 
دارایی های در معرض دید به دور از مناطق خطرناک، 
یک اقدام فیزیکی عقب نشــینی مدیریت شده مناطق 
مسکونی از معرضیت مخاطرات مختلف است، مثل 
زمانی که خانه ها در معرض ســیلاب یا خطر زلزله و 
گسیختگی و گســل زمین لرزه ای هستند. یا کاهش یا 
محدودیت اثرهای ســوء مخاطرات و سوانح مرتبط، 
برای مثال، ایجاد سامانه های حفاظتی در برابر سیل، 
کاشــت درختان برای تثبیت دامنه ها و اجرای دقیق 
کاربــری زمین و قوانین ســاختمانی. فراینــد انتقال 
پیامدهای مالــی مخاطرات خــاص از یک طرف به 
طرف دیگر که طی آن یک خانواده، جامعه، شــرکت 
یا مقامات دولتی پس از وقوع یک فاجعه، منابع را از 
طرف دیگر -شــرکت بیمه- در ازای مزایای جاری یا 
جبرانی اجتماعی یا مالی -که از پیش به صورت حق 
بیمه پرداخت می شود- دریافت می کنند و در اختیار 
آن طــرف دیگر قرار می گیرد. اجــرای این فعالیت ها 
و اقدامــات به نــدرت به صورت جداگانــه معنی دار 
است و باید شــامل فعالیت های مرتبط به هم باشد؛ 
برای مثــال برنامه ریزی کاربری زمین و اجرای قوانین 
ساختمان سازی به صورت هم زمان می تواند معنی دار 
باشــد. آنچه اکنــون رخ می دهد، تصویــری کلی از 
کاربــری زمین با هدفی خاص، ماننــد خانه دارکردن 
مردم و بدون لحاظ کردن ســایر جنبه ها مانند تراکم، 
مهاجرت، امکان یا عدم دسترســی به منابعی مانند 
آب و سپس اعمال قوانین ساختمان سازی به صورت 
منفرد برای یک ســاختمان تک و بدون درنظرداشتن 
جایگاه همان ســاختمان در محله و در شــهر است. 
حاصل البته ساخت خانه ها و مجتمع های آپارتمانی 
به صــورت متراکــم در کوچه های تنگی اســت که 
هم در محله های فقیرنشــین و هــم در محله های 
ثروتمندنشــین شــهری مانند تهران موجب مشکل 
است. از ســوی دیگر ۱۸ شــهریور ۱۴۰۰ مدیر بحران 
اســتانداری اصفهان گفت: «ضرورت دارد شهرداری 
تهران بــرای ایفــای نقش درســت و مؤثر اســتان 
اصفهــان به عنوان معیــن تهران در حــوادث ملی، 
برنامه ریزی های ســخت افزاری و نرم افــزاری انجام 
دهد. جلسات مشترکی با سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهرداری تهران و ســازمان مدیریت بحران 
کشور به همراه برگزاری مانورهایی در این زمینه انجام 
شده و شــهرداری تهران موظف شده اطلاعات مورد 
نیاز از تهــران بزرگ و نیازها و برآوردهای این شــهر 
در بحران را اعلام و ســایت هایی ویژه کمک رســانی 
را در مناطق مختلف تعیین و جانمایی شــده توسط 
استان اصفهان تجهیز کند. سازمان بحران شهرداری 
تهران که مســئولیت هماهنگی را دارد موظف است 
بــا مناطق شــهرداری تهران، شــهرداری اصفهان و 
مدیریت بحران استان اصفهان هماهنگی کند، اما تا 
این لحظه پیگیری زیادی در این زمینه از این ســازمان 
ندیده ایم. ما به ستاد مدیریت بحران کشور هم اعلام 
کرده ایم که جانشــین بودن در حــوادث ملی نیازمند 
یک سری امکانات و تجهیزات است که باید در اختیار 
اصفهان قرار بگیرد». مشخص است که نوع فعالیت 
تعریف شده در استان معین استان تهران نزد مدیران 
از جنس مطالبه گری از دیگران است و عملا تصویر و 
تصوری از میزان و نوع منابع در دسترس برای استان 
و شــهر معین، با توجه به برآورد اولیه نیازمندی های 

شهر و استان هدف وجود ندارد.

خبر

جانمایی ۳۷۴ مخزن آب 
اضطراری در تهران

ایسنا: سرپرست ســازمان پیشــگیری و مدیریــت  �
بحــران شــهر تهــران از جانمایــی ۳۷۴ مخزن آب 
اضطراری برای محلات تهران خبر داد. علی نصیری 
با اشــاره به برگزاری نشســت کمیته فنــی نظارت بر 
پیشرفت فیزیکی طرح آبرسانی اضطراری شهر تهران 
گفت: هدف از این نشست بررسی نحوه اجرای مصوبه 
آبرســانی اضطراری شــهر تهران بود و دستگاه های 
حاضر گزارشی درخصوص آخرین اقدامات انجام شده 
و همچنین موانع پیش رو در اجرای طرح ارائه کردند. 
وی با بیان اینکه دسترسی به آب شرب سالم در زمان 
بحران ها و حوادث امری مهم و ضروری است، گفت: 
این موضوع علاوه بر شــهروندان برای مراکز درمانی 
و امــدادی نیز اهمیت بالایــی دارد و از این جانمایی 
برای ایجاد ۳۷۴ مخزن آبرســانی اضطراری در تهران 
مطابق اســتانداردها انجام شده است. نصیری با بیان 
اینکــه پروتکل ها و تدابیر لازم بــرای نگهداری آب در 
این مخازن باید اتخاذ شود، اظهارکرد: نحوه جانمایی 
به گونه ای اســت که هر فرد با طی مســافتی حداکثر 
یک کیلومتر بتواند به مخزن آب اضطراری دسترسی 
داشته باشد. سرپرست ســازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران با بیان اینکه برای تحقق این امر 
لازم است که تمامی سازمان ها و دستگاه های مرتبط 
مشارکت داشته باشند، ابراز امیدواری کرد که به زودی 

بتوان این مخازن را جانمایی و نصب کرد.

حکم تعطیلی ۴ بیمارستان تهران
شرق: مدیرکل تعزیرات حکومتی تهران از حکم  �

تعطیلی چهار بیمارســتان شــهر تهران به ســبب 
اضافه دریافت از بیماران خبر داد و گفت: چون حکم 
قطعی نشده است از بیان نام بیمارستان ها معذوریم. 
محمدعلی اســفنانی گفت: تعداد قابل توجهی از 
بیمارستان های تهران مرتکب تخلف اضافه دریافت 
از مردم شــده اند که این تخلفات در حال رســیدگی 
اســت و درخصوص چهار پرونــده، اضافه دریافت 
از بیمــاران به خصــوص بیمــاران کرونایی محرز 
شــد. وی گفت: پرونده ها از ناحیه کمیســیون ماده 
۱۱ وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی که 
مربوط به دانشــگاه های علوم پزشــکی است برای 
تعزیرات ارســال شد که بسیار سریع رسیدگی کردیم 
و حکم اولیه آن صادر شــده و چون حکم قطعیت 
پیدا نکرده اســت، اســامی این چهار بیمارســتان را 
اعلام نمی کنیم. مدیــرکل تعزیرات حکومتی تهران 
افزود: این چهار بیمارســتان در شــهر تهران هستند 
و تخلف هر چهار بیمارســتان در مرتبه ســوم بوده 
است و بر همین اســاس هرچهار بیمارستان پروانه 
مسئول فنی و پروانه تأسیسشــان لغو شده است و 
طبق قانون باید تعطیل شــوند مگر اینکه تا صدور 
حکم قطعی، رضایت شاکیان را جلب کنند. اسفنانی 
گفت: بر همین اســاس بیمارستان اول ۲۲۱ میلیارد 
ریال از مردم اضافه دریافت داشته است که علاوه بر 
استرداد این وجه باید سه میلیاردو ۱۳۰ میلیون ریال 
نیــز به عنوان جزای نقــدی در حق صندوق دولت 
پرداخت کند. وی افزود: این بیمارستان به لغو پروانه 
تأســیس و همچنین پروانه مســئول فنی و توبیخ 
کتبی و درج در پرونده پزشکی محکوم شده است. 
مدیرکل تعزیرات حکومتی تهران گفت: بیمارستان 
دوم هم به ســبب اضافه دریافتی که داشته است، 
محکوم شــد ۱۰ برابر ارزش تخلف انجام شده را به 
عنوان جزای نقدی بپردازد و لغو پروانه مسئول فنی 
و لغو پروانه تأسیس و همچنین توبیخ کتبی و درج 
در پرونده از دیگر احکام صادرشده درخصوص این 
بیمارستان است. اســفنانی افزود: بیمارستان سوم 
هم ۱۷۸ میلیون ریال اضافه دریافت از مردم داشته 
است که علاوه بر استرداد این وجه باید یک میلیارد و 
۷۰۰ میلیون ریال نیز جزای نقدی پرداخت کند و لغو 
پروانه تأســیس و لغو پروانه مســئول فنی و توبیخ 
کتبی و درج در پرونــده از دیگر احکام صادره برای 
این بیمارستان اســت. وی گفت: بیمارستان چهارم 
نیز محکوم شــد ۴۵۸ میلیون ریــال اضافه دریافت 
از مــردم را به شــکات برگرداند و عــلاوه بر این به 
پرداخت ۲۱میلیارد و ۶۰۷ میلیون ریال جزای نقدی 
و لغو پروانه تأســیس و لغو پروانه مســئول فنی، 
توبیــخ کتبــی و درج در پرونده پزشــکی محکوم 
شده اســت. وی گفت: این چهار بیمارستان شاکی 
خصوصی داشــتند که البته بیشتر بیماران کرونایی 
جزء شــاکیان بوده اند، اما بیمــاران دیگر هم در این 

پرونده ها شکایت کرده بودند.

افزایش آمار مصدومان تصادفات 
رانندگی در تهران 

شرق:  در نیمه  نخست امســال ۱۷ هزارو ۹۲۳ نفر از  �
مصدومان حــوادث رانندگی به مراکز پزشــکی قانونی 
در اســتان تهران مراجعه کرده اند. براســاس اطلاعاتی 
که پزشــکی قانونی منتشر کرده است، در نیمه اول سال  
جــاری ۱۷ هزارو ۹۲۳ نفر از مصدومان حوادث ترافیکی 
با مراجعه به مراکز پزشــکی قانونی استان تهران اقدام 
به تشــکیل پرونده و رسیدگی موضوع کرده اند که از این 
تعــداد چهارهزار و ۲۳۷ نفر را زنان و ۱۳هزارو ۶۸۶ نفر 
را مردان شامل می شوند. این آمار که بیانگر مراجعه به 
طور متوسط روزانه ۹۶ نفر از مصدومان حوادث رانندگی 
به پزشــکی قانونی و آن هم فقط در استان تهران است، 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته نیز رشد قابل توجهی 
داشته و از ۱۵ هزارو ۹۷۵ نفر در نیمه نخست سال ۱۳۹۹ 
به ۱۷هزارو ۹۲۳ نفر در نیمه نخســت سال ۱۴۰۰ رسیده 

که بیانگر رشدی ۱۲درصدی است. 

نورا حســینی: خیابان های آب گرفته شــهر برایشــان حکم میدان را دارد و 
نقدهایی را که به خیابان های آب گرفته می شود، روایتگری دشمن می دانند. 
از عملکرد شــهرداری در روزهای بارانی تقدیر می کننــد و رفتار تند معاون 
عمرانی شــهردار با یک عضو شــورای شــهر را نادیده می گیرند و می گویند 

بی حرمتی به اعضای شورای شهر تهران نشده است.
در این میان تنها یک عضو شــورای شــهر بــرای آب گرفتگی ها از مردم 
عذرخواهی می کند و یاد معاون شهردار می اندازد که سخن گفتن در صحن 

شورا آداب دارد.
پس از دو روز آب گرفتگی در ســطح شهر تهران انتظار می رفت اعضای 
شــورای شــهری که بارها به معاونت خدمات شــهری تذکر داده بودند که 
خیابان های تهران پر از زباله اســت و باید فکری بــه حال معابر کثیف کرد 
و پاسخ شــنیده بودند که ما زباله ها را جمع آوری می کنیم و شهروندان هم 
باید پای کار بیایند، یادآوری کنند که اگر زباله ها در خیابان ها نمی ماند، در این 

حجم معبر آب گرفته نداشتیم.
اما به جای تذکر اعضای شــورای شهر از شــهرداری گلایه کردند که چرا 
روایتگری میدان را به دست نگرفته است. پرویز سروری، نایب رئیس شورای 
شــهر تهران، خطاب به شــهرداری گفت که دچار غفلت بزرگی شده است 
و آن غفلــت آن بوده که روایتگــری را به دیگران داده و اگر قرار اســت در 
جنــگ روایتگری پیروزی های ما را دشــمن انجام بدهد، چــه چیز را بازتاب 
می دهد. عملیات خرمشــهر را انجام دادیم و خرمشــهر را پس گرفتیم، اگر 
دشمن بخواهد تعریف کند، چه چیز را تعریف می کند. مردم چه حالی از این 
روایت پیدا می کنند، آیا احساس خفت نمی کنند؟ درحالی که عملیات بزرگی 
انجام شــده اســت، در موضوع آب گرفتگی هم روایتگری دست شهرداری 
نیست، درحالی که عملیات موفق و بزرگی انجام شد و ۱۰ هزار نیرو در مقابل 
آب گرفتگی ها خدمات رســانی کردند و مشکلات نسبت به گذشته کمتر بود؛ 
اما چون روایتگری دست دشمن بود، مردمی که در خانه نشسته بودند، گمان 

می کردند تهران را آب برده است.
او فعالیت های شهرداری در روزهای آب گرفته را تشبیه به کسی کرد که 

زیر علم رفته اما به جای آنکه عرقش پاک شود، لگد خورده است.
شورا به آب گرفتگی ها بی تفاوت نیست

ناصر امانی، عضو دیگر شــورای شــهر، بابت روزهای آب گرفته تهران از 
مردم تهــران عذرخواهی کرد و گفت:  در این چند روز بارندگی، شــهرداری 
تهران حضور فعالی داشته و از زحمات همه آنها تشکر می کنم. آب گرفتگی 
موضوعی نیســت که مربوط به این دوره باشد و در همه ادوار با این مشکل 
روبه رو بودیم. در شهرهای صنعتی بزرگ دنیا که پیشرفته ترین سیستم ها را 
دارند، باز هم با یک بارندگی ســیلاب ایجاد می شــود؛ اما می خواهیم مردم 

بدانند که شورای شهر بی تفاوت نیست.
او ادامه داد: بنده و آقای اقراریان بارها نسبت به موضوع پسماند، نظافت 
و پراکندگی زباله در معابر و جوی ها تذکر دادیم. متأسفانه در اولین  بارندگی 
تهران نتیجه بی توجهی به این تذکرها و هشــدارها را شاهد بودیم. مدیر کل 
خدمات شهری شــهرداری در گفت وگویی تلویزیونی اعلام کردند که علت 
آب گرفتگی معابر زباله های ریخته شده در ۱۰ هزار کیلومتر شبکه های فرعی 

و جوهای آب است.
این عضو شورای شــهر تهران با اشاره به فعالیت ۱۰ هزار کارگر خدمات 
شــهری برای رفع گرفتگی های معابر، اضافه کرد: ســازمان هواشناســی، 
باران های سیل آســا و احتمال آب گرفتگی را هشــدار داده بود اما آیا امکان 
نداشــت قبل از آب گرفتگی و جاری شدن سیلاب با استفاده از تجربه گذشته 
و نقاط مشخص شــده آب گرفتگی که نقشه آن در اختیار همه مناطق است، 

علاج واقعه را قبل از وقوع می کردیم؟
امانی با بیان اینکه موضوع آب گرفتگی که ترافیک تهران را چند برابر کرد، 
تبدیل به مشکل لاینحل شده و باید برای آن فکر اساسی کرد، گفت: تکمیل 
شبکه جمع آوری آب های زیرســطحی که در دوره های سوم و چهارم شورا 
به ۷۵ درصد رســیده بود، یکی از راهکارهاست. همچنین معاونت خدمات 
شــهری و محیط  زیســت و معاونت فنی و عمرانی و اجتماعی و فرهنگی 
در این باره مســئولیت دارند؛ توسعه آموزش شــهروندی، فرهنگ تفکیک از 
مبدأ، تشــویق شهروندان به رعایت پروتکل شهرنشینی و استفاده از مخازن، 
پاک سازی کانال های سرپوشیده و نظارت سختگیرانه بر فعالیت پیمانکاران 
و حضــور میدانی مدیران قبل از شــروع فصل بارندگــی، از جمله اقدامات 

ضروری است.
این عضو شــورا تأکید کرد: این تجربه گذشــت و مایه تأســف ما شد. از 
همه شــهروندان عذرخواهی می کنم و از شهرداری تهران می خواهم برای 

بارندگی های بعدی تهران آمادگی لازم ایجاد کند.
این عضو شــورای شهر معتقد است که اگر شــهرداری یک هفته زودتر 

لایروبی را شروع می کرد، در روزهای بارانی کمتر دچار آب گرفتگی بودیم.

روز گذشــته به جز موضوع آب گرفتگی در هم اندیشی شورای شهری ها 
و شــهردار تهران هم بررسی و بخشــی از آن گزارش در صحن مطرح شد، 
معــاون عمرانی شــهردار هم به صحن شــورای شــهر آمد تا گزارشــی از 

برنامه های این حوزه بدهد.
سکوت در برابر تندی معاون شهردار

او در آغاز ســخنانش از اعضای شورا درخواست کرد تا سکوت را رعایت 
کنند و گفت می خواهم به هیئت رئیسه تذکر دهم که سکوت را رعایت کنند. 
این تذکر با واکنش عضو شــورا مواجه شد. مهدی اقراریان گفت که شما در 
جایگاهی نیســتید که به ما تذکر بدهید. عباس شعبانی گفت: اجازه بدهید 

آقای اقراریان صحبت کنم و من می توانم به هیئت رئیسه تذکر بدهم.
در ایــن میان چمــران در واکنش به مکالمات مطرح شــده گفت: اجازه 
بدهید جواب ایشــان را بدهم. هرکسی در جایگاه عام می تواند تذکر بدهد و 
ما باید انتقادپذیر باشیم. این صحبت های چمران واکنش بعدی شعبانی را 
به دنبال داشــت و گفت: همان گونه که شما از ما می خواهید سکوت کنیم، 
من هم از شما می خواهم سکوت را رعایت کنید. مهدی اقراریان در اعتراض 
به این اقدام معاون فنی و عمرانی، جلسه شورای شهر را ترک کرد و پس از 

پایان سخنان او به صحن بازگشت.
عباس شعبانی در ســخنانش از دو طبقه شــدن همت و ال  آر تی همت 
گفت.معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران از اجرای پروژه ال آر تی بزرگراه 
همت خبر داد و گفت: بودجه امســال معاونت فنــی و عمرانی هزارو ۵۰۰ 
میلیارد تومان اســت کــه برای جبــران عقب ماندگی و اجــرای پروژه های 
نیمه تمام ناچیز است. معاونت فنی و عمرانی برای چهار سال به ۷۳ تا ۷۴ 

هزار میلیارد تومان بودجه نیاز دارد.
او بــا تأکید بر اینکه اجــرای پروژه مونوریل در تهــران نیازمند بودجه ای 
معادل یک میلیارد یورو اســت، گفت: برای اجرای پــروژه ال آر تی در بزرگراه 
همت محدودیت نداریم، چون در بزرگراه تملکی وجود ندارد و بیشتر فضای 
باز و پارک اســت. ناصر امانی هم به حاشیه ابتدایی سخنان معاون شهردار 
واکنــش نشــان داد و گفت:  به خــودم تذکر می دهم؛ اگر بنــده جای آقای 
شــعبانی بودم در اولین جلسه ای که پشت میکروفن قرار می گرفتم، سلامی 
کرده، ســوابق خود را می گفتم و بعد برنامه و اولویت هایم را تشریح کرده و 

سعی می کردم تا با جو کار شورا و نمایندگان مردم آشنا شوم.
او ادامه داد: توقع این است که کسی که پشت تریبون قرار می گیرد، شورا 
را می شناســد، اختیارات و شأن شــورا را می داند و متوجه است که چگونه 
حاضر شــود. ایشــان چهار سال با شــورا کار دارد، می رود و می آید. از نحوه 
اولین برخورد ایشان با شورا تعجب کردم و توقع نداشتیم این گونه با اعضای 

شورا صحبت کنند!
امانی تصریح کرد: شما از حوزه کار پیمانکاری به کارفرمایی آمده اید. همه 
مدیران را هم خارج از شــهرداری و با ســابقه کار پیمانکاری وارد شهرداری 
کرده اید. باید بگویید چگونه اقداماتی را که در دوره شــورای چهارم و ســوم 
در حوزه فنی و عمران به جا گذاشــته شــد و به گفتــه مقام معظم رهبری 
میــراث ماندگاری بود، می خواهید حفظ کنید؟ بایــد برنامه ارائه می کردید. 
تنها برنامه ای که ارائه شــد، بحث تکمیل رینگ تهران «یادگار امام و شهید 

شوشتری» بود. باید از این دست برنامه ها ارائه شود.
این عضو شــورا ادامه داد: ۵۵۰ کیلومتر شبکه بزرگراهی تکمیل شده و 
کمتر از ۲۰ کیلومتر کســری رینگ تهران تا تکمیل باقــی مانده که از طریق 
بروجردی، شوشــتری و یادگار امام به نتیجه برسد. کار سختی نیست که ۷۵ 

درصد به ۱۰۰ درصد در این چهار سال برسد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شــهر تهران با اشاره به تکالیف 
سنگینی که برنامه پنج ساله ســوم بر عهده معاونت فنی و عمران گذاشته 
است، تأکید کرد: معاون فنی و عمران با این برنامه می خواهد چه کند؟ ایجاد 
ال آر تی در همت اتفاق بســیار خوبی اســت، اما اتفاقی نیست که به راحتی 

به آن دسترسی پیدا کنیم و باید نسبت به این موضوع واقعی تر فکر کنیم.

او با اشاره به برخی تکلیف های برنامه پنج ساله سوم برای این معاونت، 
گفت: یکی از برنامه ها تکمیل شــبکه آب های زیرسطحی است که به طول 
۵۲۳ کیلومتر با پیشــرفت ۷۵ درصدی رســیده اســت. بنا بوده تا پایان سال 
۱۳۹۸، ۷۶ درصــد، تا پایان ســال ۱۳۹۹، ۷۷ درصد و تــا ۱۴۰۰ به ۷۹ درصد 
پیشــرفت برسد. معاون فنی و عمران برنامه اش را برای این تکلیف و درباره 

ایمن سازی و بهسازی پل های تهران و آسفالت معابر بیان کند.
امانی تأکید کرد: گزارش ارائه شده از سوی معاون شهردار باید به گونه ای 

باشد که ما بتوانیم براساس برنامه، مطالبه گری کنیم.
حبیب کاشــانی هــم در واکنش به وعده ســاخت ال آرتی  همت گفت: 
اجــرای پروژه هایی مانند  ال آرتی کار خوب و پســندیده ای اســت اما اینکه 
در هفت ماهه گذشــته تنها ۵۲ درصد از بودجه شــهرداری محقق شــده، 
نگرانی هایــی در زمینه تأمین اعتبــارات وجود دارد و اگر شــهرداری اعتبار 
داشــت، قاعدتا مشــکلی وجود نداشــت و انتظار داریم که مدیریت شهری 

نسبت به تأمین اعتبار گام های مؤثری را بردارد.
وی همچنین از معاونت های شهرداری به ویژه معاونت عمرانی خواست 

در ارتباط با اظهارنظرهای خود دقت داشته باشد.
کاشــانی خطاب به معاونت عمرانی گفت: در اظهارات معاون شهردار 
تهران اعلام شــد که بنزین در سال ۱۴۰۵ به قیمت خرید خود یعنی ۳۰ هزار 
تومان می رســد و بیان این گونه مطالب در تریبون شــورا که جایگاه حقوقی 
و حقیقی اســت، به صلاح نیســت و انتظار داریم معاون شهردار تهران این 

مطالب خود را اصلاح کند.
سکوت سلیمانی شکسته شد

در جلســه روز گذشته سکوت نرجس ســلیمانی در صحن شورای شهر 
شکســته شــد. او در تذکری مهم به هیئت رئیســه شورای شــهر خواستار 
شفافیت مصوبات و فرایندها در شورای شهر شد. او اشاره ای هم به سخنان 
منتشرشده در روز نخست شورای شــهر کرد که در آن سخنان به فشارهای 
انتخاب شهردار اشاره شده بود و سلیمانی خواستار شفافیت آرای اعضا شده 

بود.
نرجس سلیمانی، عضو کمیسیون نظارت و حقوقی شورا، در جلسه روز 
گذشــته گفت: در جلسه نخست شورای ششــم نکاتی اساسی را در جایگاه 
هیئت رئیســه موقت با ریاســت موقت شــورا در میان گذاشتم و بر اهمیت 
شفافیت و بستر آن که علنی و آشکار بودن قوانین، مصوبات و فرایندهاست، 

تأکید کردم و خواستار همراهی و همگامی شورا در این امور بنیادین شدم.
وی ادامه داد: در شــهر دودزده تهران اصلاح را باید از خود شروع کنیم. 
خشــت اول شــورا که همان آیین نامه داخلی است، هنوز بعد از گذشت ۲۱ 
جلسه از آغاز شــورای ششم تعیین تکلیف قطعی نشده است. با استناد به 
اصل ۱۰۰ قانون اساسی که صراحتا حدود اختیارات، نحوه انتخاب و نظارت 
شــوراهای مذکور و سلسله مراتب آنها را قانون معین می کند و با عنایت به 
متن ماده ۹ قانون انتخابات شــورای شهر و انتخاب شهرداران و با توجه به 
روح حاکــم بر تبصــره ذیل ماده ۱۵ همان قانون که حتــی در وظایف ذاتی 
شورای شهر ارسال مصوبات به مراجع ذی ربط قانونی را جهت تصویب لازم 
می دانــد و همچنین نص ماده ۸۲ قانون مورد اشــاره که اگرچه به موضوع 
مســتقیما مرتبط نیســت  اما اصلی ترین کاربرد شورای شهر آیین نامه هیئت 

دولت را ملاک عمل معرفی می کند.
ســلیمانی افزود: به علاوه ماده ۸۴ تشــکیلات شورای شهر را موظف به 
اطلاع رسانی و اجرای آیین نامه های ملاک عمل کرده است. از منظر مصوبات 
موجــود قانونی و وفق بند ۸۸ قانون تشــکیلات و اصلاحیه های آن وظیفه 

تهیه و تصویب آیین نامه داخلی شورا بر عهده شورای عالی استان هاست.
این عضو کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران ادامه داد: لکن 
ضمن پیگیری و ممارســت بر دریافت مدارک موجــود تاکنون به دلیل عدم 

شفافیت، دسترسی به سابقه مکاتبات در این حوزه مقدور نشده است.
وی افزود: با توجه به گذشــت شــش درصد از عمر شورا بر خود واجب 
می دانم به تعیین تکلیف ساختار و سازمان شورای شهر و همچنین آیین نامه 
داخلی که باید در ۲۰ جلســه گذشته نخســت به آن پرداخته می شد، توجه 
بدهم. درعین حال با توجه به تبصره افزایش کمیســیون های شــورای شهر 
تهران مستدعی است اقدامات عاجل به تعیین تکلیف وظایف کمیسیون ها و 
کمیته ها و ارسال به مراجع بالادستی جهت تصویب، بررسی و ابلاغ تسریع 
شود. بدیهی اســت بدون ساختار سازمان مصوب، بنیان تلاش های مجدانه 

اعضای شورا بر بستری ناپایدار است.
سلیمانی تأکید کرد: در متن مصوبه افزایش تعداد کمیسیون ها به اصلاح 
ماده ۲۳ آیین نامه ای که در جلسه اول شورای شهر مصوب شده، استناد شده 
است. با توجه به تصویب آیین نامه داخلی شورای شهر در هیئت وزیران در 
ســال ۸۴ می توان به تداخل اساســی و عدم وجود صراحت ملاک عمل در 

حوزه رعایت قوانین هشدار داد.

در تهران بارانی چه گذشت؟

وقتی «میدان» خیابان های آب گرفته شد

در آبان 57 چه گذشت؟
   شما با کمونیست های مطرح زندان هم دوره  �

بوده اید. از خســرو گلســرخی تا جزنی و صفر 
قهرمانی و افسران حزب توده؛ از صفر قهرمانی 

چه خاطره ای دارید؟
شبی که آزاد شدیم حدود ۵۰ نفر بودیم. صفر 
قهرمانــی از بچه های فرقه دموکــرات آذربایجان 
بود و نزدیك ۳۰ ســال زندانی کشیده بود و ایشان 
یك آدم مبارز و باســواد نبود و خط مشی خاصی 
نداشــت. بچه های مذهبی هم بودند که ســواد 
نداشــتند اما عمدتــا در زنــدان درس خواندند و 
کلاس می رفتند اما ایــن آدم حتی امضا بلد نبود 
و فقط ســیگار می کشــید. آن وقت این اواخر که 
شلوغ شده بود. من پرونده اش را دیده ام نامه های 
زیادی هم برای عفو نوشــته است اما ظاهر قضیه 
این بود که یك شاکی خصوصی داشت و گویا یك 
سرهنگی شــکایت کرده بود که صفر با همسرش 
کاری کــرده بود و به همین دلیل او را نگه داشــته 
بودنــد و دلیــل دیگر نیز ایــن بود کــه در مقابل 
آمریکا بگویند ما با کمونیســت ها مخالفیم و صفر 
یك زندانی سیاســی باســابقه در جهان محسوب 
می شــد. صفر اصلا بریــده بود و با وجــود اینکه 
مذهب نداشــت و نماز نمی خواند، مدتی هم به 
برازجان تبعید شده بود، آن موقع که دستگیر شده 
بود، همســرش حامله بود و ملاقات هم نداشت، 

تبعید هم که بود کسی تا آنجا نمی رفت و سال ها 
از او بی خبر بودنــد که یك روز در برازجان بلندگو 
صدا می کند که صفــر قهرمانی ملاقات دارد؛ اول 
به حیاط می رود، می بیند کســی نیســت و دوباره 
برمی گردد، باز صدایــش می کنند که فکر می کند 
او را مســخره کرده اند و بــه او می گویند آن دختر 
و پســری که در حیاط هســتند به ملاقات تو آمده 
بودند، بعد متوجه می شــود دختر اوست که تا آن 
لحظــه از وجودش بی خبر بــود. در اوین خیلی با 
من صحبــت می کرد و پیش خــدا التماس کردم 
که خدایا ما اعتقاداتی به آن طرف داریم و هرچه 
زجر بکشیم آن دنیا استراحتی داریم، این بنده خدا 
که اصلا انگیزه ای برای مبــارزه ندارد و خاصیتی 
هم در زندان ندارد، ان شــاءاالله آزاد شــود. چند بار 
هم پیش من گریه کرد که شما خدا دارید، خمینی 
دارید و... و اگر آزاد شدید ما را فراموش نکنید؛ من 
به او گفتم ما که اعتقاد داریم و الکی نیســت که 
آدم خلق شــود و آن دنیایی وجــود دارد، حالا بیا 
آخــر عمری نماز بخوان اگــر آن طرف خبری بود 
که ضرر نکردی، اگر هم خبری نبود یك ورزشــی 
انجــام دادی کــه گفت من دلــم می خواهد نماز 
بخوانم اما می ترسم کمونیســت ها بگویند بریده 
اســت؛ صفر این قدر که با مذهبی ها ارتباط داشت 

با مارکسیست ها خوب نبود.

 لحظه آزادی برای شما چگونه گذشت؟ �
روز آزادی هــم اصــلا قرار بــر آزادی نبود، ظهر 
ساعت یک و دو اعلام کردند یك عده ای آزادند و اسم 
من را نخواندند، عصر آن روز با چند نفر از آخوند ها و 
کسانی که به آنها اعتماد داشتم، می گفتم وقتی آزاد 
شــدید چه کار کنید و هیچ خبری هم نبود. شب هم 
نماز را خواندیم ساعت هشت ونیم دوباره اسامی را 
اعــلام کردند که من هم بودم و انتظار هم نداشــتم 
آزاد شــوم. من تعجب کردم و آن از جاهایی بود که 
گریــه ام گرفت و گفتم خدایا مــا انگیزه برای ماندن 
داریم، امــا این صفر انگیزه ندارد، من حاضرم بمانم 
و او برود. خلاصه وســایل را برداشتم یك قران پول 
هم نداشتم، بچه های مجاهدین و چپی هم که آزاد 
می شــدند، در کمونشان پول جمع آوری می کردند و 
به آنها می دادند اما من پولی نداشتم. خلاصه وقتی 
داشــتم به زیر هشــت می رفتم، اعــلام کردند صفر 
قهرمانی هم وســایلش را جمع کند؛ من که گریه ام 
گرفته بود، یك دفعه خوشــحال شــدم و گفتم صفر 
بیا بالاخره آزاد شــدی، بعد بچه های مارکسیســت 
می خواستند به احترام او پنج دقیقه سکوت بگذارند 
که هیچ فایده ای هم نداشت. بعد که از زندان بیرون 
آمدیم، به کلانتری بهارستان رفتیم و هیچ امکاناتی 
هــم نبود، من هم جایی را بلد نبــودم، خانه برادرم 
را بلد بــودم که او هم جابه جا شــده بود و این بود 

که صفر را بچه های مذهبی بردند و یداالله ســحابی 
او را بــه اردبیل برد و تحویل خانواده اش دادند. من 
یك تاکســی گرفتم و به راننده گفتم من را به سمت 
خیابان اتابك ببر که خانــه یکی از اقوام بود و آنجا 
به خانه پســرعموی پدرم رفتــم و آدرس برادرم را 
گرفتــم و چنــد روزی آنجا بودم، بعد بــه قم رفتم. 
در این حین شــاه فرار کرد و به کمیته استقبال امام 
رفتم و در بهشــت زهرا من نگهبان درِ شرقی بودم 
که درخت هــا را آتش زدند تا جــو را به هم بریزند 
که با زحمت آنها را خاموش کردم و مراســم انجام 
شــد. بعد هم وارد کمیته شــدم و تا سال ۶۲ ماندم 
که بدترین کاری را که کســی جرئت نمی کرد انجام 
دهد، به من ســپردند و آن دســتگیری ضد انقلاب و 
خانه های تیمی شــان بود و به قولی مسئول بگیر و 
ببند شدیم. بعد هم بر سر مسائل فرهنگی و فساد و 
رشوه و.. مشکل داشتیم و هرچه گفتیم، گفتند باشد 
برای بعد و باید کار فرهنگی کنیم که هنوز هم دارند 
کار فرهنگــی می کنند. ما وظیفــه خودمان را انجام 
می دادیم، آن زمان با آقای مهدی کنی هم مشــکل 
داشــتم؛ مثلا آدمی را می گرفتیم که سرش به تنش 
می ارزید، اعتراض می کردند کــه چرا او را گرفتید و 
آزادش کنید  اما اگر صد نفر آدم بدبخت و بیچاره را 
می گرفتیم، کسی نمی گفت چرا اینها را گرفته اید که 

از کمیته بیرون آمدم.
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